
KÁZÁNÍ                       Květná, 2.4.2023 

 

1.čtení: J 11,55-12,11 

 

Kázání: Jan 12,12-26  

 

Druhého dne se dovědělo mnoho poutníků, kteří přišli na svátky, že Ježíš přichází do 

Jeruzaléma. Vzali palmové ratolesti, šli ho uvítat a volali: „Hosanna, požehnaný, jenž 

přichází ve jménu Hospodinově, král izraelský.“ Ježíš nalezl oslátko a vsedl na ně, jak 

je psáno: ‚Neboj se, dcero Siónská, hle, král tvůj přichází, sedě na oslátku.‘ Jeho 

učedníci tomu v té chvíli neporozuměli, ale když byl Ježíš oslaven , tu se rozpomenuli, 

že to o něm bylo psáno a že se tak stalo. Zástup, který s ním byl, když vyvolal Lazara z 

hrobu a vzkřísil ho z mrtvých, vydával o tom svědectví. Proto ho také přišlo uvítat 

množství lidu, neboť slyšeli, že učinil toto znamení. Farizeové si řekli: „Vidíte, že nic 

nezmůžete! Celý svět se dal za ním.“ Někteří z poutníků, kteří se přišli o svátcích klanět 

Bohu, byli Řekové. Ti přistoupili k Filipovi, který byl z Betsaidy v Galileji, a prosili 

ho: „Pane, rádi bychom viděli Ježíše.“ Filip šel  a řekl to Ondřejovi, Ondřej a Filip to 

šli říci Ježíšovi. Ježíš jim odpověděl: „Přišla hodina, aby byl oslaven Syn člověka. 

Amen, amen, pravím vám, jestliže pšeničné zrno nepadne do země a nezemře, zůstane 

samo. Zemře-li však, vydá mnohý užitek. Kdo miluje svůj život, ztratí jej; kdo nenávidí 

svůj život v tomto světě, uchrání jej pro život věčný. Kdo mně chce sloužit, ať mě 

následuje, a kde jsem já, tam bude i můj služebník. Kdo mně slouží, dojde cti od Otce.“  

Neboj se, hle, král tvůj přichází k tobě! 

 

Toto evangelium, bratři a sestry, zvěstuje Jan poněkud jinak než ostatní evangelisté. Ježíš 

přichází a pak vjíždí do Jeruzaléma na oslátku jako už odsouzený k smrti, pod hrozbou 

zatykače. A přece vítán a oslavován mnoha různými lidmi jako vítěz a král. Dokonce už jako 

vítěz nad smrtí! Vždyť vzkřísil z mrtvých přítele Lazara. Jeho příchod a vzápětí jeho smrt na 

kříži nejsou prohrou. Jsou naplněním Boží vůle, vyvýšením a oslavením. 

 

To je mocné povzbuzení i pro nás. Cesta Ježíše, Božího syna - totiž služba z lásky až do konce, 

oddanost nebeskému Otci, vydání sebe pro druhé a pro pokoj – to není prohra.  Naopak. Je to 

cesta k vítězství a novému životu. 

 

Rozpoznali tohle ti mnozí poutníci, kteří přišli slavit židovské Velikonoce? A proto Ježíši vyšli 

vstříc, aby se s ním setkali? Aby ho nadšeně uvítali jako požehnaného, který přichází ve jménu 

Hospodinově, jako Božího a svého krále?  Vždyť na rozdíl od prvních tří evangelistů, podle 

Jana to nebyl Ježíš, kdo tenhle paradoxně slavnostní vjezd do Jeruzaléma na oslátku 

zinscenoval. Byl to zástup těch velikonočních poutníků. To oni mu napřed vyšli vstříc. A vzali 

si už palmové ratolesti s sebou, aby jimi Ježíše uvítali jako vítězného mesiášského krále. Tak 

to jejich nadšené žalmové volání mělo politické zabarvení. Však k němu taky podle Jana 

připojili dovětek „král izraelský“.  

 

Ježíš na to zareagoval tím, že vsedl na oslátko. Zřejmě tím chtěl usměrnit tohle davové nadšení. 

Aby zabránil nepochopení, jaké povahy je moc, s níž přichází a kterou reprezentuje. Taky 

evangelista Jan přitom odkazuje k proroctví Zacharjášovu, když cituje: Neboj se, dcero 

Sijonská, hle, král tvůj přichází, sedě na oslátku.  

 



Jak to i my potřebujeme slyšet: neboj se! Neboj se zlého. Neboj se těch, kteří přicházejí 

antikristovsky, aby pokořovali. Aby demonstrovali násilím svou pýchu a moc. Neboj se o sebe 

a o své blízké. Neboj se světa a o svět. Neboj se, lide Boží, církvi, sbore, hle, tvůj Pán přichází. 

Král, kterého se není třeba bát, protože ve svém arzenálu nemá to, co člověka ponižuje a 

zotročuje. Kristus nemá nic takového. Jen sebe sama mocného láskou dává na pomoc. Proto se 

neboj! I když to vypadá, jako by si svět dělal, co chce, i kdyby mu do času vládli uzurpátoři, 

bezostyšní a šílenci, skutečný král přichází. Tenkrát na oslátku. Dnes třeba na chatrném lidském 

slovu. Nebo na pokorné obětavé službě.  A přece jako živá naděje ve všem, co vládne světu, i 

nad smrtí! 

 

Proto ale, bratři a sestry, ono „Neboj se“ zřejmě nemáme slyšet jen jako úlevnou milost. Nýbrž 

taky jako výzvu a úkol. Neboj se – to je pro nás taky úkol víry. Když jsem si to uvědomil, 

docela mě to pozvedlo. 

 

Evangelista Jan k tomu připojuje tři vysvětlující poznámky.  

 

1.Co učedníci? Jeho učedníci tomu v té chvíli neporozuměli, ale když byl Ježíš oslaven, tu se 

rozpomenuli, že to o něm bylo psáno a že se tak stalo. Zmínky o nepochopení učedníků nás už 

tak nepřekvapí. Jsou nám tím vlastně blízcí. I když proč tady právě učedníci neporozuměli tomu 

znamení naplňovaného proroctví? Zřejmě proto, že se mu dá jasně porozumět až zpětně 

z Ježíšova oslavení. Z jeho ukřižování a vzkříšení. Protože až z nich můžeme vírou porozumět.  

Kdo je Ježíš. Ten na oslu. Ten, který vzkřísil Lazara. Ten, který mluví o užitku zrna, které musí 

prve zemřít.  A tak učedníci v té chvíli nerozuměli, aby nám to pak dosvědčili. V moci a pravdě 

Boží.  

I pro nás to platí.  I k naší víře patří nejen výhled kupředu, ale taky rozpomínání. Na to, 

co Bůh a Kristus v našem životě konal a znamenal. Ve světle jeho oslavení tomu můžeme zas 

o něco víc porozumět. S tím taky můžeme jít vstříc letošním Velikonocům. Že se nám ve světle 

jejich zvěsti třeba zase něco ve víře ujasní. 

 

2. Janova poznámka se týká zástupů a jejich svědectví o vzkříšení Lazara. A vlivu tohoto 

znamení na mnohé. 

 

A ta 3. farizeů, tedy tehdejší náboženské a morální elity. Vydali na Ježíše zatykač a spřádají 

kolem něj sítě. Ale navzdory tomu tady evangelista zapsal: Farizeové si řekli: „Vidíte, že nic 

nezmůžete! Celý svět se dal za ním.“  

 

To, co vyslovili v náhlé bezradnosti farizeové, je vlastně možné uslyšet obráceně jako obrovsky 

smělou naději víry. Že celý svět se dal za Kristem. 

 

Ano, to zní jako dost fantastická naděje a hodně smělá víra. Vždyť uběhlo už hodně času a na 

světě to na to nevypadá. Spíš to vypadá chvílemi, že svět se zbláznil a vydal se moci šílenců a 

zhoubě, kterou šíří. Prý jsme se vloni 24. února probudili do jiného světa, který ale rozhodně 

není ten nový a lepší.   Ale víra v Krista smí přes to všechno už vidět svět ne beznadějně v moci 

zlého a na cestě do záhuby. Ale už na cestě za Kristem, soudcem živých i mrtvých. Z Božího 

rozhodnutí, touto paradoxní cestou a mocí, je už svět na cestě za Kristem.  

 

Ovšem ruku v ruce s tím zní vzápětí slovo obrácené na nás. Jak se může svět vydat za Kristem? 

Zřejmě v těch jednotlivých lidech, kteří uvěřili svědectví evangelia a nenechají se od něj odvést 

ani odtrhnout.  

 



Důvěřují slovům Syna člověka, syna Božího:  Amen, amen, pravím vám, jestliže pšeničné zrno 

nepadne do země a nezemře, zůstane samo. Zemře- li však, vydá mnohý užitek. Tak se vydává 

svět za Kristem. V těch jednotlivých lidech i sborech, kteří jemu za všech okolností věří. A 

přijímají tuhle jeho cestu k mnohému užitku a ke slávě za svou.  

 

Tak co, bratři a sestry? Vydá se, třeba sotva znatelnými krůčky, svět za Kristem - v nás? 

V každém, kdo uslyší a vezme vážně jeho skutky i slova. Když říká:  Kdo mě chce sloužit, ať 

mě následuje, a kde jsem já, tam bude i můj služebník. Kdo mně slouží, dojde cti od Otce.    

 

Chvíle ticha 

 

Modleme se: Pane Ježíši, který nám budeš už brzy zvěstován jako ponížený a trpící na kříži a 

pohřbený do lidského hrobu, vítej, Spasiteli náš, Vítězi nad smrtí a hrobem! 

 

Hosanna! Oslavujeme tě, ale také v tom zní naše volání o pomoc a slitování: Pane, smiluj se 

nad námi!  

 

Smiluj se nad námi hříšnými a pomoz nám! Pomoz nám tobě důvěřovat, světa se nebát a mít 

pro něj v Tobě naději. Pomoz nám, novými kroky víry, na cestu za tebou. Amen. 

 

Toto vám píšu, děti moje, abyste nehřešili. Avšak zhřeší-li kdo, máme u Otce přímluvce, Ježíše 

Krista spravedlivého. On je smírnou obětí za naše hříchy, a nejenom za naše, ale za hříchy 

celého světa. Amen. 

 

P: 188  Neskládejte v mocných naději 

 

 

 

 

 

 


